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ACTA DEL CONSELL DE BARRI DE LA BORDETA 

Data: 3 de novembre de 2015. 19.00h 

Lloc: Sala nova de St. Medir (c/ Constitució, 17) 

  

Persones assistents: 75 persones 

  

Regidor: Jaume Asens 
Vicepresident: Enric Jara 
Consellera del barri: Maria Riba 
Conseller Tècnic: Xavier Farré 
  
Sr. J.A. Calleja              Conseller pel GMPPC  
Sra. Núria Izquierdo      Consellera pel GMCDC  
Sra. Àngels Boix           Consellera pel GMPSC 
Sr. Marc Santasusana  Conseller CUP-Capgirem BCN 
David Labrador             Conseller pel GMC's 
Jordi Fexas                   Conseller del GMERC 
Joan Sanromà              Conseller del GMBEC 
  
Sr. Ricart Busqueta       Sants3 ràdio- El portal 3 
Sr. Just Arrizabalaga     Comissió de veïns de la Bordeta 
Sr. Jordi Falcó               Comissió de veïns de la Bordeta 
Sr. Oleguer Forcades    Secretariat de Sants-Hostafrancs-La Bordeta 
Sr. Antoni Latres           Coral St. Medir 
Sr. Josep Romeu          Amics de la Bordeta 
Sr. Josep Mª Domingo   Veí 
Sr. Ramon Font            Veí / Sants 3 ràdio 
Sra. Núria Pey              Veïna 
Carme Vendrell             Veïna 
Sandra Escudé             Veïna 
Carme Vendrell             Veïna 
Sr. Dani Alsina             BIMSA 
  
Sr. Josep Cuadras        Tècnic de Barri 
  

   
 
Ordre del dia 
 
1. Constitució del Consell de Barri de la Bordeta 

2. Projecte urbanístic del c/ Corral 

3. Informació sobre l’elaboració Pla Actuació Municipal (PAM) i Pla d’Actuació de Districte 

(PAD) 

4. Torn obert de paraules 
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1. Constitució del Consell de Barri de la Bordeta 
 
El Sr. Enric Jara, Vicepresident en funcions del Consell de Barri, dóna la benvinguda a les 
persones assistents al primer consell de barri del mandat i presenta al nou equip de govern. 
Demana que les intervencions siguin breus per a que tothom pugui participar. Maria Riba, 
Consellera de barri, demana conformitat en la gravació d’una part del consell de barri i informa 
sobre què és el Consell de barri i els altres òrgans de participació del districte: 

 El  Consell de barri és el canal de participació directe del veïnat, que es convoca un mínim 
de 2 cops a l'any. Hi assisteix el Regidor/President, Vicepresident, Consellers, entitats i 
veïns/es del barri. És un espais de tots/es on informar, debatre i consensuar i per participar-
hi només s’ha de venir.  
 

 En les Comissions de seguiment es fa el seguiment dels temes plantejats al Consell de 
Barri i es proposen temes per l’ordre del dia. Hi participen la Direcció política i tècnica del 
districte, el moviment associatiu del barri, els veïns/es del barri i Consellers. És un espai 
obert a veïns/es però per participar cal registrar-se via web. A l’entrada del Consell hi ha la 
possibilitat d’omplir la instància, que ells mateixos portaran al registre del districte. 
 

 Es proposa: 
o Canviar la freqüència: Consell de Barri trimestral i Comissió de seguiment cada 2 

mesos.  
o Convertir-ho en un debat participatiu amb dinàmiques participatives, millorar la 

comunicació i facilitar l’arribada d’informació, obrir espais de cura (com un espai de 
ludoteca per facilitar la participació de famílies) i que esdevingui un espai on 
discutir i treballar sobre problemes comuns, no puntuals. 

o S’informa dels canals alternatius per fer arribar suggerències al districte per 
Internet, presencial, xarxes socials municipals, telèfon, butlletí ciutadà i a través de 
la carta de serveis d’atenció ciutadana, així com els quioscs de tràmits, oficines 
especialitzades, la bústia de queixes i suggeriments de la web de l’Ajuntament i 
l’aplicació mòbil. S’informa també sobre les alternatives telefòniques. Són espais 
de resposta immediat per no haver-se d’esperar per plantejar un problema. 

 
2. Projecte urbanístic del c/ Corral 
 
Dani Alzina de l’empresa municipal pública que gestiona i executa les obres de la ciutat (Bimsa) 
explica el projecte de re-urbanització del carrer Corral (c. Mossèn Amadeu Oller - C. Moianès) 

 Informació general i objectius: s’informa de l’emplaçament del projecte amb l’objectiu de 
donar continuïtat al carrer Corral i ampliar-ho fins a 12m segons el planejament, millorar 
l’accés al nou CAP, donar uniformitat al llarg de tot el carrer, ampliació de les voreres, 
cruïlles a cota de vorera (facilitar accessibilitat dels vianants), incorporació d’arbrat i 
mobiliari, soterrament de línies aèries, retirada de lluminàries en façana i TICs (wifi, leds…).  

 Proposta: plataforma segregada, manteniment del carril de circulació al mig amb sentit 
únic, aparcament, incorporació d’arbres al costat mar, cruïlles a cota de vorera, enllumenat 
led amb bàculs a vorera, soterrament de línies aèries, instal•lació de sistemes tecnològics i 
ampliació de la xarxa de clavegueram. 

 Materials: s’informa sobre el tipus d’arbres, panot, asfalt, fanals amb leds, cadires 
individuals, papereres i embornals. 

 Imatges: es mostra el resultat del carrer connectat.  

 Hi ha dotació econòmica, s’estan licitant les obres i s’està pendent de l’inici del comitè 
d’obres. Es preveu l’inici d’obres en un mes i mig aproximadament. 
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Comentari / pregunta Resposta 

Es pregunta si des de les associacions de veïns 
s’està a temps d’incidir en el projecte i si es farà 
una comissió de seguiment d’aquesta obra per 
aportar millores.  

Dani Alzina respon que hi ha menys marge perquè 
s’està apunt de començar, però la voluntat és 
estudiar tècnicament les aportacions rebudes. El Sr. 
Regidor afegeix que si no es va fer un procés de 
participació a l’inici ara el marge no és tan ampli com 
es voldria, perquè no es permet variar el projecte 
aprovat. M. Àngel Valdueza disculpa el fet, ja que és 
un projecte del mandat anterior però ara s’ha rebut la 
dotació pressupostària i s’ha impulsat. Es farà una 
comissió de seguiment.  

Jordi Suñé recorda que hi ha una reserva de sòl 
a continuació del CAP i fins a la nau per una 
zona esportiva. Ara no hi ha projecte (el terreny 
és de la Generalitat) però pregunta si s’ha 
previst la possible zona d’accés a les 
instal·lacions a l’hora de dissenyar el carrer.    

Dani Alzina respon que s’està en coordinació amb la 
Generalitat per les obres d’aquesta part, però cal 
adaptar-se al que hi ha ara. M. Àngel Valdueza 
informa que en aquest tram s’han de reposar les 
instal·lacions esportives que es van eliminar i es 
preveu que abans de final d’any es podrà anunciar la  
cessió temporal dels terrenys de la Generalitat per fer 
una instal·lació esportiva provisional. Per no interferir 
amb el projecte i evitar problemes futurs es farà un 
mur de contenció entre el C. Corral i la zona 
d’equipament. Se’ls convocarà per parlar de quines 
instal·lacions provisionals s’han de fer.  

Es demana preveure posar aparcaments per 
bicicletes, especialment a la zona del CAP. 

M. Àngel Valdueza respon que és una proposta a fer 
en la Comissió de seguiment perquè això sí seria 
modificable.  

Mercè demana que es tingui en compte que hi 
ha arbres que fan una flor que en caure deixa el 
carrer tacat. Demana que les façanes de les 
cases no tinguin tants fils penjats. 

M. Àngel Valdueza respon que els arbres previstos 
són diferents als d’aquest tipus de flor. 

Jose Antonio demana des del Grup Magòria (11 
comunitats) que es connecti el clavegueram des 
del C. Corral fins al seu garatge.  

Pregunta si s’ha contemplat obrir el C. 
Viladecans fins la Gran Via. 

Pregunta si és possible canviar el sentit de la 
circulació des d’Amadeu Oller i voltants perquè 
tingui sortida a la Gran Via directament.  

M. Àngel Valdueza informa que les  clavegueres són 
públiques però el connector és privat. Una 
claveguera nova es pot connectar però la instal·lació 
interior l’han de fer les comunitats, especialment de la 
façana cap a dins. Quan es faci l’obra ho parlaran.  

Del C. Viladecans a la Gran Via es podrà anar a peu, 
a través de la zona verda entre l’edifici i el solar 
venut. 

El Sr. Grau demana que primer de tot es posi el 
camp de futbol. Hi ha molt de terreny per 
aprofitar si es fan les coses ben fetes. 

 

Teresa diu que viu enganxada al mur i als 
baixos i està preocupada perquè en aquella 
zona no hi queda ningú, hi passen persones 
d’origen romanès amb ferralla i és insegur. 
Pregunta com afectaran les obres als veïns/es.  

M. Àngel Valdueza diu que aquella zona gairebé es  
fa de nou. En quant a seguretat entén que a l’obrir el 
carrer millorarà perquè serà una trama normal de 
carrers.  

 

Oleguer comenta que és correcte re circular els 
carrers, però tenint en compte que han de ser 
interiors pels veïns/es. Si es connecten tots els 
carrers a Gran Via augmentarà la circulació i cal 

M. Àngel Valdueza diu que s’ha parlat amb l’Àrea de 
mobilitat de l’Ajuntament sobre la possibilitat de fer 
un Pla de Mobilitat del barri per tractar tots aquests 
temes. 
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vigilar en no convertir-ho en dreceres d’entrada i 
sortida a Gran Via.  

Es pregunta sobre les 2 fàbriques del costat del 
parc i si s’acabaran traient.  

Es comenta que amb la qualificació 17/6 és 
l’Ajuntament el que ha de tenir la voluntat 
d’expropiar.  

M. Àngel Valdueza respon que les naus són 
expropiables i quan desapareixin urbanísticament la 
Plaça Celestina Vigneaux ha d’arribar fins al C. 
Navarra. Tot i així el volum d’expropiacions de 
l’Ajuntament requereix el seu temps. El dia que 
s’enderroquin passarà a ser zona verda en un futur. 

 
Xavier Ferrer, Conseller Tècnic del districte, recorda que el projecte ve de l’anterior equip de 
govern i s’ha tirat endavant amb els terminis previstos, treballant per l’ampliació del pressupost i 
per la realització del conjunt de l’obra. En els següents projectes s’intensificarà la participació. 

3. Informació sobre l’elaboració Pla Actuació Municipal (PAM) i Pla d’Actuació de 
Districte (PAD) 

 
Xavier Ferrer informa que el Pla d’Actuació Municipal (PAM) i el Pla d’Actuació del Districte 
(PAD) és el full de ruta del govern per marcar les prioritats a nivell de ciutat, districte i barri, i és 
prou important com per fer-lo entre tots i totes. Es vol fer un procés participatiu que aglutini la 
varietat d’opinions de tota la ciutadania i es doni veu a col·lectius no tan mobilitzats o 
conscienciats. Els governs anteriors han utilitzat eines diverses però no espais de debat o 
discussió per fer-ho efectiu. L’objectiu és fer un procés col·laboratiu, transparent i que permeti 
la traçabilitat de les propostes.  

 Fase 1: fins a Gener del 2016 es treballarà amb entitats i veïns/es en espais 
institucionalitzats. 

 Fase 2: de Gener fins a Març del 2016 es vol apropar-se a col·lectius (joves, migrants) i 
veïns/es que normalment no participen i anar-los a buscar en diferents espais.  

El PAM – Ciutat Democràtica es basa en 5 eixos (Una ciutat que garanteix els drets socials, 
Una ciutat amb nou model econòmic just i innovador, Una ciutat sostenible, del barri a la 
metròpoli, Una ciutat de democràcia oberta, Una ciutat compromesa amb el país, Europa i el 
món) i el seus continguts es definiran en el procés participatiu. 

Maria Riba informa que la propera Comissió de Seguiment està prevista pel 30 de novembre i 
el punt de partida seran el PAD anterior, el Pla de futur del barri 2010 – 2020 i una primera 
dinàmica participativa que es farà ara: pensar i escriure el que més (punt fort) i el que menys 
(punt dèbil) agrada del barri. A partir d’aquí es treballarà a la propera comissió de seguiment. 

4. Torn obert de paraules 
 

Comentari / pregunta Resposta 

Joan considera que no es comunica prou la 
convocatòria del Consell i cal buscar alguna 
manera per a que tothom ho sàpiga.  

Maria Riba respon que s’està treballant en crear 
altres mecanismes de comunicació. S’ha començat a 
treballar en xarxes socials i demana que se’ls facin 
arribar propostes per arribar a més gent.  

Jose Antonio creu que convocar a les 19h no és 
el millor per la participació perquè hi ha gent que 
treballa.  

Sobre mobilitat diu que el trànsit s’incrementarà 
molt pel C. Corral i es farà un tap al semàfor de 
la Bordeta.  

Pregunta si es contempla l’entrada i sortida del 

Maria Riba entén que aquest és un dels millors 
horaris, però es poden crear comissions en diferents 
horaris i buscar altres espais de participació.  

Sí que hi ha la possibilitat que la circulació al C. 
Corral augmenti però serà un carril de circulació 
lenta.  
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pàrquing del C. Viladecans durant les obres. 

Sofia Martínez en representació de 23 famílies 
que porten a l’escola els seus fills al voltant de 
la ruta del bus 115 (inici i final a Badal), demana 
que surti a les 08.45 i no a les 08.50 per poder 
arribar a l’escola a temps, també al migdia. Des 
de fa 3 anys ho estan demanant. Cal tenir en 
compte que aquestes 23 famílies eviten agafar 
el cotxe per temes de sostenibilitat. Demana 
que els hi donin una resposta. 

Maria Riba respon que es desconeixia aquesta 
problemàtica i es passarà la informació a TMB i a la 
Consellera de mobilitat per intentar resoldre-ho. 
Tenen pendent una reunió amb TMB per tractar els 
problemes de mobilitat al barri.  

Xavier Ferrer comenta tenen certs problemes de 
comunicació amb TMB i demana que enviï una 
instància al districte perquè els hi arribi la demanda.  

Mª José comenta que aproximadament 40 veïns 
seran expropiats del pàrquing de Riera d’en 
Tena 44 i estan recollint signatures. Pregunta en 
quin moment s’està, quina és la voluntat política 
de tirar endavant aquest projecte i si es preveu 
fer una permuta amb dret d’ús d’alguna plaça 
vacant dels projectes colindants i nou edifici.  

 

Xavier Ferrer respon que l’expropiació es durà a 
terme tal i com està previst en la planificació, i s’està 
en la fase d’elaboració del cens dels veïns que han 
de ser reubicats.  

Miquel Àngel Valdueza informa que la modificació del 
Pla General és de fa anys i quan Bagursa va publicar 
la declaració de béns i drets el Districte van demanar 
2 mesos més. Sobre la possible permuta, demana 
que es sol·liciti per escrit i s’estudiarà amb Bagursa.  

Rosa demana aclariment sobre el funcionament 
de la dinàmica participativa que han de fer avui. 

Maria Riba explica que han d’escriure en el post-it de 
color lila un punt fort del barri, mentre que en el groc 
han de posar un punt dèbil.  

Nilda comenta que a la Plaça Celestina 
Vigneaux des de fa aproximadament 1.5 anys 
ha un assentament de 25 persones d’origen 
romanès que hi cuinen, dormen i generen 
problemes de convivència i de brutícia. La GUB 
ve quan se’ls truca però tot segueix igual. 
Serveis Socials hi van però ells rebutgen l’ajuda.  

Eulàlia considera que és un tema de salut 
publica, destacant el problema amb el punt verd,  
ja que és un parc on hi van els nens i algú pot 
prendre mal. 

Xavier Ferrer respon que l’Ajuntament i el Districte 
són conscients de la problemàtica i s'estan estudiant 
solucions. És un tema complex, ja que és un 
col·lectiu amb pobresa important i tenen una forma 
de vida basada en la recollida de ferralla.  

S’hi actua amb la GUB, Serveis Socials i els recursos 
disponibles i s’està fent un seguiment des del 
districte. S’hi està treballant però la solució és 
complexa, així que estan oberts a escoltar propostes 
per trobar una solució definitiva.  

 

El Sr. Grau demana que s’actuï en relació a: 

 el problema dels 2 bars musicals a la 
carretera de la Bordeta, que no compleixen 
horaris, i el bar de cànnabis del C. Vilardell.  

 no hi ha equipaments esportius i després de 4 
anys els equips de futbol del barri encara han 
d’anar a la Zona Franca. 

 que es regui més al barri perquè està brut.  

 al C. Leiva hi ha una vorera que està 
malament.  

 més presència de la GUB i els Mossos el cap 
de setmana. 

 el problema dels grafits a les façanes. 

Es respon: 

 Els 2 bars s’estan vigilant, tot i que treballen en un 
marge d’horari permès i el del C. Vilardell està 
totalment normalitzat. Cal incidir en veure que 
compleixi la normativa. 

 La neteja i els grafits són competència del servei de 
neteja, que funciona bé però cal treballar per que 
funcioni millor.  

 Es recull l’aportació sobre els equipaments 
esportius i s’espera en breu disposar del camp.   

 Es demana que torni a presentar una instància 
sobre el C. Leiva.  

Ernest comenta que quan acaben les Festes de 
Sants comencen les de la Bordeta i són molts 
dies seguits (12) pels veïns de la zona. Diu que 
no hi ha control dels decibels i al ser llocs 

El Sr. Regidor respon que és viable controlar el topall 
legal dels decibels de les festes per minimitzar les 
molèsties. És conscient de les queixes que es poden 
generar per les festes, però cal ser flexibles davant 



 

  
 

 

 

Districte Sants-Montjuïc 
Direcció Serveis a les Persones 
i al Territori 
 
Creu Coberta, 104 
08014 Barcelona 
T. 93 2915282 

 

 
Acta del Consell de Barri de la Bordeta, 3 de novembre de 2015  6 

tancats els vidres vibren i les famílies no poden 
descansar. Proposa que s’unifiquin les festes. 

 

aquesta excepcionalitat, uns dies en que els veïns 
s'apropien de l’espai públic i se’l fan seu. La decisió 
d’unificar les festes o no s’haurà de prendre per part 
dels veïns. És un debat que s’haurà de fer més 
endavant amb els actors implicats en el lloc pertinent.  

Josep Rafael pregunta per què no s’han acabat 
les obres del 1r tram de la cobertura de les vies, 
ja que s’havia d’inaugurar a l’agost i es vol el 
compliment del Pla aprovat inicialment.  

Pregunta l’estat de la rampa que connecta la 
Bordeta, Badal i Sants que passa per Can Vies. 
Pregunta com pot ser que hi hagi visites de 
turistes i esplais a Can vies si està tancat.  

El Sr. Regidor respon que aviat es farà una reunió 
monogràfica sobre Can Vies, que té incidència a tot 
el Districte. Són conscients que és un tema sensible 
amb visions molt diferents i seran prudents. Destaca 
que ara segons la informació de la GUB no hi ha 
incidents i hi ha el compromís que qualsevol decisió 
es prendrà escoltant als veïns, però el temps és 
important i ara mateix cal dialogar, escoltar i refredar.  

Núria pregunta per què el PAD es basa en el 
PAD anterior que no es va aprovar i un pla de 
futur que es va fer fa anys. Proposa que primer 
l’equip de govern proposi actuacions al barri, 
segons el seu programa electoral, perquè els 
veïns puguin conèixer les accions que volen fer.    

Comenta que s’han fet 2 queixes sobre 
manteniment i sobre els contenidors del C. 
Constitució amb C. Jocs Florals 

Maria Riba destaca que aquests documents 
reflecteixen que no es comença de zero, ja que van 
ser elaborats també a partir de propostes dels 
veïns/es i entitats. Cal no aparcar la feina feta amb 
anterioritat i també aportar idees noves. Recorda que 
el programa electoral es va fer recollint propostes de 
veïns/es i entitats.  

 

Gabriel diu que al C. Alpens amb Gavà s’està 
fent una obra des d’ aproximadament 1,5 anys a 
un edifici afectat d’alineació (la vorera havia de 
ser més ampla). Pregunta si seran apartaments 
turístics i hi ha algun Pla, donat que se n’estan 
obrint molts i ràpid. 

 

Es pregunta per què al Carrer Parcerisa no s’ha 
fet àrea verda des del C. Constitució fins Av. 
Carrilet. Als barris de la Marina i la Zona Franca 
tampoc hi ha àrea verda.  

Comenta que a Rambla Badal hi ha persones 
d’origen romanès que dormen davant la seva 
porta creant un problema de sanitat i és un tema 
a solucionar.  

Miquel Ángel Valdueza respon que s’ha de fer en 
breu. Hi ha uns cartells que anuncien una actuació 
els propers dies 5 i 6 que deuen ser la pintura de 
l’àrea verda. 

Sobre el problema de convivència, s’han activat els 
recursos existents però no se’ls pot vigilar de forma 
permanent i la solució definitiva és difícil i complexa. 
Totes les propostes són benvingudes.  

Antoni recorda que els veïns que viuen al barri 
no estan aïllats, es comuniquen i estan 
connectats a la ciutat. Demana que es tingui en 
compte en el PAM el tema del projecte de 
Tramvia a l’Av. Diagonal que comunica la ciutat.  

Enric Jara respon que aquesta visió global és 
totalment compartida.  

Josep Mª Domingo recomana que en el moment 
de suggerir idees pel PAD es pensi en la manca 
d’equipaments municipals. Se’n preveuen a la 
Magòria però cal vigilar perquè són terrenys de 
la Generalitat i està aturat per manca de 
pressupost, així que cal demanar equipaments 
potents pels propers 4 anys. 

 

 

Jordi Falcó demana que el bus 115 torni a 
funcionar els diumenges, juntament amb el 91. 

Des de la taula es respon que l’objectiu és recuperar 
el 115 i el 91 els dies de festa, o disposar d’una 
alternativa que ho substitueixi. 
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Sense més comentaris es dóna per finalitzada la sessió. 


